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Kezdő ének: 329. dicséret 2. verse 

Főének: 489. dicséret mind a 4 verse 

Ének prédikáció előtt: 130. zsoltár 3. verse 

Textus: Galata levél 5. rész 22. verse: „A Lélek gyümölcse pedig: (…) jóság.” 
 

Kedves Testvéreim! 
 

Közbeszédünkből szinte teljesen kiveszett ez a szó, hogy jóság. A negatív formáját használjuk vi-

szonylag sokszor: rosszaság. Pozitív oldalon pedig nem tudunk mit kezdeni a kifejezéssel. Inkább csak a 

népmesék világának letűnt szójárásának tartjuk, hogy valaki éppen jóságos öregapó, vagy jóságos öreg-

anyó. Nem ugyanarról beszélünk, amikor azt mondom, hogy valami jó, vagy éppen azt, hogy valami jó-

ságos. Lehet jó a cipő mérete, lehet jó az étel íze, lehet jó a jegy, amit a vizsgámra kapok, de ez nem fedi 

azt, amit Pál apostol itt ki akar fejezni. A lélek gyümölcse pedig jóság. 

Ahhoz, hogy egy kicsit közelebb kerüljünk a fogalomhoz, nézzük meg, hogy ez a kifejezés, ami a gö-

rög nyelvben csak és kizárólag bibliai kifejezés, miként jelenik meg. Az Ószövetségben nagyon alapo-

san összeköttetésben van ez azzal a jóval, amit a választott nép kapott Istentől. Igaz ez a külső javakra is, 

a gazdagságra, a jólétre, ami alapvetően Isten jóságából fakad. Ugyanakkor nem csak birtoklást jelent ez 

a szó, hiszen azt olvashatjuk a Prédikátor könyvében, hogy hiába él valaki kétezer évig, ha nem tud gyö-

nyörködni a jóban (Préd. 6.6), annak sincsen értelme, ha valaki megvonja magától a javakat, de nem tud-

ja megosztani senkivel, mert nincsen senkije (Préd. 4.8). Ha külső dolgokról is beszélünk, mégsem sza-

kítható az el a Mindenható jóságától. Hogyha van mit ennünk, van mit innunk, van mit felvennünk, van 

hol laknunk, az mind Isten jóságának az ajándéka a mi javunkra. 

Ugyanakkor nem csak külső dolgokhoz kapcsolja a jóságot az Ószövetség, hanem magasabb rendű 

értékekhez is, mint például a szabadítás, vagy Isten tiszteletének a helyreállítása. Amikor Gedeon meg-

szabadította a népet az ellenség kezéből, majd évtizedekkel később meghalt, akkor azt olvassuk, hogy az 

emberek nem emlékeztek arra a jóságra, amit Gedeon tett értük (Bír. 8.35). Pár évszázaddal később egy 

Jójádá nevű főpap munkálkodott Júdában, és a bálványimádás helyett a Mindenható tiszteletét állította a 

középpontba. Halála után a királyok mellé temették, mert jóságosan cselekedett Izráelben Isten ügyéért. 

(2Krón. 24.16) 

Az Újszövetségben csak Pál apostol használja a szót, ő is mindössze négyszer. A keresztelő alkalmá-

val hallhattuk az Efézusi levélből (Ef. 5.8-9), hogy ott a világosság gyümölcsének nevezi; a Római le-

vélben (Rm. 15.14) megemlíti, hogy a gyülekezet telve van jósággal; a Thesszalonikai gyülekezetnek 

(2Thessz. 1.11) pedig azt kívánja, hogy teljenek meg a jóságban való gyönyörködéssel. Kicsit úgy érez-

hetjük, hogy nem zúdítja ránk a Biblia az információt, hogy pontosan mit is értsünk ez alatt a gyümölcs 

alatt, hogy jóság. 

Azt mindenképpen érzékeljük, hogy valami belső értékről van itt szó. Olyan kincsről, ami összekap-

csolódik Istennel, és mégis megjelenik a mindennapjainkban. Segítségképpen hallhattuk a jól ismert tör-

ténetet a kis emberről, akinek fára kellett mászni ahhoz, hogy Jézust láthassa. Ez a történet a jóságról 

szól. Egyrészt Jézus jóságáról, másrészt pedig az ebből fakadó jóságról, ami Zákeus életében jelent meg. 

Miben vált kézzelfoghatóvá a jóság? Abban, hogy Jézus a mások által megvetett, mondjuk ki nyu-

godtan, hogy utált embert észreveszi, sőt beszél vele és elmegy hozzá látogatóba. Gondoljuk végig, hogy 

mennyi jó szándékra, jó akaratra volt szükség ahhoz, hogy ezt Jézus megtegye. 

A példa előttünk is itt van. Nagyon sok olyan ember van, aki kirekesztettnek érzi magát. Úgy érzi, 

hogy semmire nem jó, hogy senkinek nem kell, hogy nincsen olyan ember, aki el tudná viselni. Vegyük 

elő a jóságunkat és lépjünk oda ezekhez az emberekhez. Akkor is, hogyha ezt mások nem nézik jó 

szemmel. Megtehetik ezt a gyerekek, fiatalok, amikor kiközösített osztálytárshoz lépnek oda. Munkahe-

lyen is előfordulhat, hogy elég egy köszönés, vagy egy bátorító mondat, hogy jelezzük észrevettük a má-

sikat és nem nézzük levegőnek. Sokaknak valóban elegendő egy kis figyelem ahhoz, hogy érezzék azt a 

jóságot, amit Istentől kapunk. 

Zákeus történetében Jézus nem csak szóba áll ezzel az emberrel, hanem elmondja azt, hogy a földi 

életen túl, van örök élet is, és nem biztos, hogy a földi javak összegyűjtése minden problémára megol-

dást ad. Egészen egyszerűen Jézus felhívja ennek az embernek a figyelmét arra, hogy az élet nem csak 

arról szól, ami megfogható, ami összegyűjthető, ami adóként behajtható, hanem arról is, ami a belsőnk-

ben van. Megváltónk jósága abban is megjelenik, hogy Zákeusnak a lelkét meg akarja menteni. 
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Azt gondolom, hogy ez a típusú jóság az, ami a leginkább hiányzik belőlünk. Nincsen meg bennünk 

az a szenvedély, hogy megmentsük a másik lelkét. Azt természetesnek tartjuk, hogyha valaki a vízbe 

esik és fuldokol, akkor utána ugrunk, hogy kimentsük. Az is természetesnek tűnik, hogyha valakit ki kell 

menteni a romok alól, akkor mindent megteszünk egy életért is. Kedves Testvéreim! Vegyük komolyan, 

hogy ugyanez a felelősségünk egymás lelkéért is. Milyen sok ember várja azt, hogy valaki megszabadít-

sa a lelkiismerete terhétől, hogy megszabadítsa a függőségétől, hogy segítsen neki akkor, amikor a 

mélybe jut. A jóság nem más, mint az a vágy, hogy lélekmentők legyünk. 

Jézus egy alkalommal kiment a Genezáreti tó partjára. Észrevett két hajót, amelyben halászok voltak 

és éppen a hálóikat mosták a munka után. Beszállt az egyik hajóba, amelyik Péteré volt, és megkérte, 

hogy evezzen be, majd pedig vesse ki a hálóját. Péter Jézusnak engedelmeskedve bedobta a hálót a ten-

gerbe, amivel olyan sok halat kerítettek be, hogy a másik hajó segítségére is szükség volt. Ezek után Pé-

ter leborult Jézus előtt és azt mondta neki: „Menj el tőlem, mert bűnös ember vagyok!” Jézus akkor így 

válaszolt neki: „Ne félj, ezentúl emberhalász leszel”, vagyis embereket fogsz kimenteni életük bajaiból. 

Ezek után Péter követte Jézust és emberek ezreihez juttatta el emberhalászként az evangéliumot. Jézus 

jósága Péter lelkét is megmentette, aki ezek után arra törekedett, hogy ő is megmentse mások lelkét. 

Amikor mi is végiggondoljuk, hogy mit tehetünk meg a gyermekeinkért, unokáinkért, a házastársun-

kért, a szüleinkért, rokonainkért, akkor gondoljunk arra, hogy nem csak az étkezésre, a ruházatra, a tanu-

lásra kell odafigyelni, hogy még az sem elég, hogyha ezek mellett a meleg családi légkört biztosítjuk. 

Eszközt kell adnunk a kezükbe ahhoz, hogy amikor lelki problémájuk van, akkor legyen kihez fordulni-

uk. Amikor úgy érzik, hogy mindenki ellenük van, akkor is ott legyen imádságban velük a Mindenható, 

aki minden körülmények között melléjük áll. A jóság azt jelenti, hogy foglalkozunk a lélekmentéssel. 

Zákeus történetében azonban Jézus jósága tettekre indítja ezt az embert. Eldönti, hogy amit elrontott, 

azt jóvá teszi, akit esetleg tönkretett, azt kártalanítja. Gondoljuk csak végig ennek az abszurditását. Ez 

mai fogalmainkkal azt jelentené, hogy a Quaestor ügy károsultjait maga a kárt okozó cég kártalanítja, 

nem az állam. Zákeus ezt az egészen elképesztő lépést teszi meg. Valószínűleg nem is nagyon tartották 

őt emiatt normálisnak. Mégis Jézus odafordulása, lélekmentő szeretete jóságra indította, hogy az általa 

elrontott dolgot, jóvátegye. 

Ezen túl pedig a Zákeusban megjelenő válasz-jóság a rászorulók felé is megnyitja ezt a korábban 

kapzsi embert. Rájön arra, hogy a vagyona önmagában semmit nem ér. Rájön arra, hogy hiába gyűjtöget 

magának, hogyha a nagy vagyon csak félelmekkel, megvetettséggel, gyűlölettel jár együtt. Zákeus meg-

értette, hogy amit Jézus érte megtett, azt kell megtennie neki is másokkal. A jóság ugyanis nem más, 

Kedves Testvéreim, mint a nyitás a másik ember felé. Függetlenül attól, hogy számomra szimpatikus, 

vagy kevéssé szimpatikus emberről van szó. Függetlenül attól, hogy mi mások véleménye arról, amit 

tenni akarok. 

Legyünk hát mi is jóságosak. Jelenjen meg életünkben a Lélek gyümölcseként az Istentől jövő jóság, 

hogy másokat észrevevő, másokat segítő, mások felé nyitott életet élhessünk! 

Ámen! 

Záró ének: 457. dicséret mind a 3 verse 


